
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گروه اقتصادی - آمار گمرک 
نشــان می دهد در یک سال گذشته، 
حــدود ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
ارز برای دو شرکت بزرگ مونتاژکار 
خــودروی چینی در داخل کشــور 
تامین شــده است. بر اســاس آمار 
اعلام شده؛ نخست شرکتی است که 
با زیرمجموعه مرتبط با خود، بیش از 
یک میلیارد و ششــصد و سی میلیون 
دلار دریافت کرده اســت و شرکت 
دوم نیز با مجموعه مرتبط با خودش، 
حدود ۸۹۷ میلیون دلار ارزبری داشته 
است تا خودرو های مونتاژی چینی  
خود را راهی بــازار کند؛ بنابراین با 
حــدود ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
خروج ارز از کشــور، به طور تقریبی 
بــه مونتاژ ۲۵۰ هزار خودروی گران 
 قیمــت در بازار داخلی ختم شــده 

است.
رقــم مونتاژ حــدود ۲۵۰ هزار 
خــودرو با خروج حدود ۲ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون دلار در شــرایطی است 
که مهندســان صنعت خودرو اذعان 
می کنند که با حدود ۳ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیــون دلار می توان یــک میلیون 
خودرو در داخل کشور ساخت؛ این 
در شرایطی اســت که برای واردات 

همین مقدار خــودرو )یک میلیون 
خودروی مشابه و هم کلاس تولیدی 
در داخل( باید تقریبا ۱۳ میلیارد دلار 

از کشور خارج شود!
بنابراین با یک حساب و کتاب 
ســاده می توان نتیجــه گرفت که در 
ازای خــروج ۲.۵ میلیارد دلار برای 
مونتاژ ۲۵۰ هــزار خودرو، می توان 
حدود ۷۰۰ هــزار خودرو در داخل 
تولید کرد. رویکــردی که به جهت 
تقویت تولید ملی و اشتغال زایی در 
داخل کشور بســیار با اهمیت است 
و همواره مــورد تاکید رهبر انقلاب 
در راستای جهش تولید داخلی بوده 

است.
اما آنچه در این شــرایط باعث 
ایجاد حواشی در خصوص سازوکار 
تخصیــص ارز برای مونتاژکاران در 
مقابل تولیدکنندگان داخلی از جمله 
قطعه سازان شده، این است که برای 
سیاســت گذار صنعت و حوزه ارز، 
حمایت از کدام گروه اهمیت دارد؟ 
مونتاژکار تولیدات کشــوری نظیر 
چین یا قطعه ســاز داخلی که علاوه 
بر تامین نیــاز صنعت خودرو ایجاد 
اشــتغال هزاران کارگر ایرانی و حال 
مشکل معیشت آنان  – کاهش قیمت 
برای مصرف کننده – تامین قطعات 
و خدمات بعــد از فروش با حداقل 

هزینه و مهم تــر از همه بومی کردن 
دانش خودرو سازی را ممکن کند؟

مســاله و حواشــی ای که حالا 
بــه وزارت صمت بــه عنوان متولی 
صنعت کشور نیز کشیده شده است 
و عبــاس علی آبــادی وزیر صمت 
درباره بیشتر بودن ارز تخصیصی به 
مونتاژ کاران خودرو نسبت به قطعه 
ســازان گفته اســت: "من هم این را 
شــنیده ام، اما گزارش دقیقی در این 
زمینــه دریافت نکرده ام. با این حال 
تیم کارشناسی مامور شده اند که این 

موضوع را بررسی کنند."
علی آبادی تاکید داشــته است: 
تلاش ما این است که بهره وری را در 
ظرفیت های کشور افزایش دهیم و در 
استفاده از منابع ارزی هم همین گونه 
اســت، بر همین اساس از شرکت ها 
خواســته ایم که پیش برنامه ای ارائه 

دهنــد و بگویند کــه ارز را برای چه 
کاری نیاز دارند، این ممکن اســت 
به کــدورت برخــی تولیدکنندگان 
انجامیــده باشــد و احســاس کنند 
رونــد تخصیــص ارز کند شــده 
باشــد. اما به نظر مــن این کار برای 
اینکه از منابع ارزی اســتفاده بهتری 
ببریم لازم و طبیعی اســت که روند 
 تخصیــص ارز را دچار کندی کرده 

باشد. 
وزیر صمت افزوده اســت: به 
همــکاران خود دســتورات تازه ای 
دادم کــه این روند را شــتاب دهند 
 تا نگرانی هــای پیش آمــده از بین 

برود.
بــه گفته علــی آبــادی وزیر 
صمت؛ سیاست های تخصیص ارز و 
محدودیت های وضع شده در جهت 
بهبود اوضاع است و هدف ما اینست 

کــه ضمن اینکه حداکثــر بهره را از 
ظرفیت های داخلی می بریم نیاز های 
جامعه را هــم برطرف کنیم بنابراین 
باید در واردات و تولید سیاستگذاری 
انجام دهیم که در نهایت منفعت مردم 

را تامین کند.
در ایــن خصوص یــادآوری 
می شود ســال جاری را مقام معظم 
رهبری سال جهش تولید با مشارکت 
مردم نام گــذاری و تنها در ۱۵ روز 
اول ســال جاری در ســه سخنرانی 
ایشان نسبت به تبیین ضرورت تولید 
ملی و تقویت ان با مشــارکت مردم 
بصورت کامل نســبت بــه اهمیت 
 منافع و ضــرورت این موضوع بیان 

فرمودند.
انتظــار مــی رود با عبــرت از 
تخصیص ارز در ســال گذشــته که 
مورد انتقاد کارشناسان قرار گرفت، 

سیاست های جدید برای تخصیص 
ارز در مســیر تقویت تولیدات بومی 

در وزارت صمت صورت گیرد.
خاطر نشــان می شود بر اساس 
آمار گمرک، در ســال گذشــته ۶۶ 

میلیــارد و ۲۰۴ میلیون دلار ارز بابت 
واردات کالا به کشــور، تخصیص و 
تامین شــده است. این میزان خروج 
ارز از کشــور بــرای صد شــرکت 
نخســت واردکننــده برابــر با ۲۴ 

میلیارد و ۶۰ میلیون دلار اســت که 
در ایــن میان، حضور شــرکت های 
خودروســاز داخلی و شرکت های 
مونتــاژکار خودرو حواشــی ای به 

همراه داشته است.

واکاوی تخصیص »۲ و نیم میلیارد دلار ارز برای 
مونتاژ ۲۵۰ هزار خودروی چینی« 

رهبر انقلاب سال جاری را جهش تولید با مشارکت مردم نام گذاری کردند و تنها در ۱۵ روز اول سال و در سه
 سخنرانی، ایشان نسبت به تبیین ضرورت تولید ملی و تقویت آن با مشارکت مردم، بصورت کامل نسبت به اهمیت منافع و 

ضرورت این موضوع بیان فرمودند.

 با یک حســاب و کتاب ســاده می توان نتیجه گرفت که در ازای خروج ۲.۵ میلیارد دلار 
برای مونتــاژ ۲۵۰ هزار خودرو، می توان حدود ۷۰۰ هزار خــودرو در داخل تولید کرد. 
رویکردی که به جهت تقویت تولید ملی و اشــتغال زایی در داخل کشور بسیار با اهمیت 
اســت و همواره مورد تاکید رهبر انقلاب در راســتای جهش تولید داخلی بوده اســت.

اعلام آمادگی ایران برای توسعه همکاری های شیلاتی با لبنان
گروه اقتصادی - رییس ســازمان شــیلات ایران، از آمادگی کشورمان برای گسترش همکاری های شیلاتی 
با لبنان خبر داد. سیدحســین حســینی معاون وزیر جهاد کشــاورزی در سازمان شیلات ایران، به منظور بازدید از 
ظرفیت ها و توانمندی های تولید، پرورش آبزیان و صید و صیادی لبنان و گسترش روابط فی مابین وارد بیروت شد.
رییس سازمان شیلات ایران در دومین روز این سفر در دیداری صمیمانه با مسوول بخش کشاورزی و شیلات 

لبنان، آمادگی ایران برای همکاری در زمینه شیلات با کشور لبنان را مورد تاکید قرار داد.
وی با اشاره به نزدیکی دو کشور، از سرمایه گذاران کشور دوست دعوت کرد از مزارع خرد و مگا پروژه های 

آبزی پروری ایران بازدید کنند.
حســینی خاطرنشــان کرد: در دنیا ۲۱۸ میلیون تن آبزی تولید می شــود که ۹۹ میلیون تن آن در بخش صید و 
صیادی و ۳۶ میلیون تن در حوزه گیاهان آبزی است، شیلات ایران نیز دارای تجربه های ۴۰ ساله در زمینه شیلات 
اســت و می تواند این تجربه ها را به لبنان انتقال دهد. به گفته وی، در  تولید نهاده ها، تکثیر آبزیان، صنایع تبدیلی، 
عمــل آوری، تجــارت و بازار در ایران اقدامات خوبی انجام شــده که می توانیــم در این زمینه دانش خود را برای 
کمک به کشور لبنان انتقال دهیم. رییس سازمان شیلات ایران تصریح کرد: تغییر روش صید برای افزایش ارزش 
محصولات آبزیان و جلوگیری از صید بی رویه برای صیانت از ذخایر دریایی از سیاســت های شــیلات جمهوری 

اسلامی ایران است.
وی به تشــکیل گروه های مردمی برای آموزش و ترویج صیادان تاکید کرد و گفت: تجربه در ایران نشــان 
می دهد که تشکیل گروه های مردمی برای آموزش و ترویج صیادان بسیار مفید است و در ایران گروه همت مردمی 
که همان آموزش و ترویج اســت، راه اندازی شــده و آماده انتقال تجربیات در این زمینه نیز هستیم. رئیس سازمان 
شیلات ایران در ادامه گفت: آماده انتقال تجربیات انجام شده در زمینه های زیستگاه های مصنوعی، تولید خوراک 
آبزیان، تولید تخم چشــم زده ماهی قزل آلا، اشتغال های خرد، فرآوری و ارزان سازی آبزیان، برگزاری کلاس های 
آموزشــی برای انتقال تکنولوژی، به کشــور دوست هستیم. حسینی پیشنهاد افزایش تولید در کشور دوست را داد 
و تاکید کرد: با توجه به این که بازارهای بســیاری در کشــور دوســت وجود دارد لازم است برای افزایش تولید، 
اقدامات مناسبی انجام شود. مسوول بخش کشاورزی و شیلات لبنان نیز در این دیدار گفت: با وجود آن که لبنان 
یک کشور ساحلی بوده و روی لبه دریای مدیترانه قرار دارد، از ثروت های موجود در دریا استفاده کمی کرده است.
وی افــزود: مطالعــه در زمینه فعالیت پرورش ماهی در قفــس را مدنظر داریم و از ایران می خواهیم در زمینه 
انتقال دانش در حوزه های آبزی پروری و صید و صیادی به ما کمک کند.این مقام مسوول ادامه داد: وجود اتحادیه 
بزرگ صیادی در کشور و تعاونی های صیادی، بندرهای بزرگ و کوچک از پتانسیل های لبنان است. وی تصریح 
کرد: جامعه لبنان خواهان اســتفاده از الگوهای مصرف آبزیان و انتقال دانش در زمینه های مختلف صیادی اســت. 
گفتنی اســت؛ در این ســفر حسینی معاون وزیر و رئیس ســازمان شیلات ایران با صمدی معاون سفیر جمهوری 

اسلامی ایران در بیروت نیز دیدار و پیرامون گسترش همکاری های فی مابین گفتگو کرد.

گروه اقتصــادی - »اکنون در 
جنگ اقتصــادی هســتیم و بنزین 
بــا کارت ســوخت در اختیار مردم 
قــرار می گیرد، ما باید همین شــیوه 
تخصیص بنزین با کارت را درســت 
اجرا کنیم یعنی هر شخصی با کارت 
شخصی ســوخت را دریافت کند، 
قیمت هم مشخص باشد و اگر کسی 
بخواهد بنزین بیشــتری مصرف کند 
باتوجه به اینکه کشــور امکان تولید 
بنزیــن به میزان تقاضا را ندارد بنزین 

را با نرخ وارداتی دریافت کند.«
عضو کمیسیون انرژی مجلس 
گفــت: شــاید کســی نمی خواهد 
خودرو داشــته باشــد یا گواهینامه 
ندارد و یا ترجیح می دهد از وســیله 
نقلیه عمومی اســتفاده کند، بنابراین 
لزومــی ندارد ســوخت بــه افراد 

اختصاص داده شود.
مرکــز پژوهش های مجلس در 
جریان بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
به دولت در مورد سهمیه بندی بنزین 
پیشــنهادی ارائه کرد که بر اساس آن 
دولت باید از خردادماه سال آینده به 
سرپرســت خانوارهای فاقد خودرو 
به ازای هر نفر، ماهانه ۱۵ لیتر سهمیه 
بنزین اعطا کند که این سهمیه از محل 
حذف سهمیه خانوارهای دارای سه 

خودرو و بیشتر تامین می شود.
فریــدون عباســی در ارزیابی 
این پیشــنهاد اظهار داشت: بنده کلا 
نســبت به طرح ها نظر مثبتی ندارم. 
بنزیــن ماده ای اســت که در خودرو 
اســتفاده می شــود، چرا باید به افراد 
بنزین داده شــود؟ در هیچ جای دنیا 
مشــکلی بنزین ندارند، سوخت در 
جایگاه ها وجود دارد و مردم مصرف 
می کنند، چون هزینه ها در کشورهای 
دیگر واقعی اســت سوخت هم مثل 
بقیه کالاها است در کشور ما بیش از 
حد به این موضوع پرداخته می شود، 
بنزیــن نباید ابزاری بــرای بهم زدن 

آرامش مردم شود.
وی با بیان اینکه تخصیص بنزین 
به افراد به جای خودرو در راســتای 
اعطای یارانه بیشتر به اقشار کم درآمد 
نیست، افزود: باید این موضوع را در 
نظر داشــته باشیم که شــاید کسی 
نمی خواهد خودرو داشــته باشد یا 
گواهینامه ندارد و یا ترجیح می دهد 
از وســیله نقلیه عمومی استفاده کند، 
بنابراین لزومی ندارد سوخت به افراد 

اختصاص داده شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس 
گفت: بهتر اســت به اصــلاح نظام 
حقوق و دستمزد بپردازیم و ارجح تر 

اســت که ارزش پــول ملی را حفظ 
و تــورم را کنترل کنیم و نســبت به 
افزایش درآمد کسانی که درآمد ثابت 
دارند و حقوق بگیر هستند اقدام کنیم 
تا میــزان حقوق دریافتی این افراد با 
تورم ســازگار باشد نه اینکه هر سال 
کمتر از میزان تورم افزایش دستمزد 

داشته باشیم.
وی تاکید کرد: مشــکل کشور 
در سهمیه بندی بنزین نیست، بنزین 
نباید سهمیه بندی شود جز در موارد 

بحران مثل زمان جنگ آشکار؛ اکنون 
در جنگ اقتصادی هســتیم و بنزین 
بــا کارت ســوخت در اختیار مردم 
قــرار می گیرد، ما باید همین شــیوه 
تخصیص بنزین با کارت را درســت 
اجرا کنیم یعنی هر شخصی با کارت 
شخصی ســوخت را دریافت کند، 
قیمت هم مشخص باشد و اگر کسی 
بخواهد بنزین بیشــتری مصرف کند 
باتوجه به اینکه کشــور امکان تولید 
بنزیــن به میزان تقاضا را ندارد بنزین 

را با نرخ وارداتی دریافت کند.
عباسی خاطرنشان کرد: واردات 
بنزین ارزبر است بنابراین هر شخصی 
بخواهد بنزین بیشــتری به مصرف 
برســاند باید قیمــت وارداتی یعنی 
هزینه واردات، حمــل نقل و هزینه 
جایــگاه باید در این نــرخ گنجانده 
شــده و قمیت واقعــی را پرداخت 
کند و کسی هم مصرف کمتری دارد 
بنزین تولید داخل را با نرخ یارانه ای 
که دولت در نظر گرفته دریافت کند.

اظهار نظر یک نماینده؛ سهمیه بنزین در کارت ملی شارژ می شود

 

گــروه اقتصادی  -یکــی از اهدافی 
که ســازمان امور اراضی دولت سیزدهم به 
طــور جدی پیگیری می کند رفع تداخلات 
اراضی و در ادامه یکپارچه سازی زمین های 
کشاورزی اســت. در این خصوص چقدر 

انتظارات برآورده شده است؟
یکی از اهدافی که سازمان امور اراضی 
دولت سیزدهم به طور جدی پیگیری می کند 
رفع تداخــلات اراضی و در ادامه یکپارچه 

سازی زمین های کشاورزی است.
پس از انقلاب سفید در دهه ۴۰ اراضی 
کشــاورزی از دست ملاکان بزرگ خارج و 
در مساحت کوچک تر در اختیار کشاورزان 
و بهره برداران قرار گرفت. قانون ارث سبب 
شــد به مرور زمان این زمین هــا دوباره به 
قطعات خردتر تبدیل شده و امروز بسیاری 
از این اراضی از حیز انتقاع ســاقط و کشت 

اقتصادی ندارند.
ســازمان امور اراضی کشــور در کنار 
پیگیــری این دو موضوع در دو ســال اخیر 
۴ تور رسانه ای برگزار کرده که خبرگزاری 
مهر ضمن گزارش از روند دو موضوع رفع 
تداخلات اراضی ملی و کشــاورزی و نیز 
یکپارچه سازی اراضی کشاورزی به برخی 
از خلاءها و اشــکالات موجــود پرداخته 
اســت. در چهارمین تور رسانه ای سازمان 
امور اراضی کشاورزی از برخی پروژه های 
استان لرستان در این دو موضوع بازدید شد.

جهش تولید با یکپارچه ســازی 
اراضی

نخستین بازدید مربوط به طرح یکپارچه 
سازی ۳۱۰ هکتار اراضی کشاورزی در دل 
کوه های رومشکان در مناطق چم گز و چم 
کبود بود.بهرام میر دریکوند، مدیر امور اراضی 
اســتان لرستان با تاکید بر پیگیری مساحت 
اقتصادی و افزایش عملکرد در واحد سطح، 
گفت: دولت در راستای این امر یک سلسله 
مشــوق هایی را در نظر گرفته که می توان به 
ایجاد سیستم آبیاری نوین، احداث جاده بین 

زراعی، پرداخت تسهیلات کم بهره، کاهش 
ســهم بیمه کشــاورزان و تأمین نهاده های 
کشاورزی اشاره کرد. به این ترتیب اراضی 
که تا دو سال قبل در قالب ۱۰۸ قطعه خرد و 
پراکنده رها شده بود و امکان کشت نداشت 
امروز با یکپارچه ســازی تبدیل به ۸ قطعه 
شــده و به چرخه تولید بازگشته و موجب 

اشتغالزایی شده است.
وی تصریح کــرد: زمین های دیم که 
پیــش از این در هر هکتار یک تن محصول 
داشــت با اجرای طرح یکپارچه سازی به ۵ 
تن رســیده است.وی در ادامه سخنان خود 
به مشــکلات آبی منطقه اشاره کرد و افزود: 
۳ ایســتگاه پمپاژ آب با سرمایه گذاری ۱.۵ 
میلیارد تومانی ایجاد شده تا معضل کم آبی 
برای کشاورزان رفع شود. ۸۵ درصد سرمایه 
گذاری از ســوی دولت و ۱۵ درصد بخش 
خصوصی کمک کرده است.پیش بینی شده 
در راستای افزایش تولید حدود ۱۱۱۳ هکتار 
زمین کشــاورزی در سطح استان یکپارچه 

شود.
برگزاری جشن رفع تداخلات در 

شهریور
مدیر امور اراضی استان لرستان با اشاره 
به به پروژه رفع تداخلات عنوان کرد: اراضی 
استان حدود ۵۰۰ هزار هکتار بوده که تا پایان 

شهریور ۱۴۰۳ رفع تداخل می شوند.
وی اظهار کرد: تا کنون ۴۱۷ هزار هکتار 
از زمین های ملی و کشاورزی رفع تداخل و 
تثبیت و پس از انجام کاداس برای ۲۹۰ هزار 

هکتار سند تک برگ صادر شده است.
جهش تولید گندم

محصول ۳۱۰ هکتار اراضی یکپارچه 
سازی شــده در شهرستان رومشکان گندم 
بوده که ۲۵ اردیبهشــت نخستین برداشت 
آن آغاز می شود. کشت گندم در این منطقه 
به شــکل آبی انجام شــده و بر اساس پیش 
بینی ها در هر هکتــار بین ۸ تا ۱۰ تن گندم 
برداشت خواهد شد.صیداکبر بازوند، مدیر 

جهاد کشــاورزی منطقه رومشکان با اشاره 
به رقم های کشت شــده گندم توضیح داد: 
چمران، دوروس و پیشگام رقم های کشت 
شــده گندم در این منطقه بوده که پیش بینی 
می شود در مزارع آبی ۸ تا ۱۰ تن گندم و دیم 

۵ تا ۶ تن محصول برداشت شود.
گلایه کشاورزان از نبود جاده تا 

حق بیمه
در حاشیه این بازدید یکی از کشاورزان 
این ناحیه که مبادرت به اجاره زمین و کشت 
گنــدم کرده بود به اعتــراض گفت، بارش 
باران منجر به سیلاب و از بین رفتن بخشی 
از اراضی کشاورزی و محصولات گندم آن 
شده و با مراجعه به سازمان جهاد کشاورزی 
هنوز موفق به دریافت بیمه و هزینه خسارت 
نشده است. در ادامه برخی کشاورزان دیگر 
که ماشین های جهاد کشاورزی را شناختند، 
نســبت به دیرکرد پرداخت سم و کود و نیز 
نهاده های کشــاورزی گلایه مند بودند که 

فعالیت شأن را تحت شعاع قرار داده است.
عدم جاده مناســب برای ســر زدن به 
مــزارع در دل مناطق کوهســتانی از دیگر 

شکایت های کشاورزان این منطقه بود.
پرورش آبزیان گرمابی

بنا به گفته مدیر ســازمان امور اراضی 
استان لرستان، در سطح ۱۶۳۹ مورد واگذاری 
با بیش از ۸ هزار هکتار زمین، حدود ۴۴۰۰ 
هکتار زمین به طرح درختکاری اختصاص 
یافته اســت. حدود ۱۲۰۰ هکتار مربوط به 
طرح های وابسته کشاورزی و ۳۶۰۰ هکتار 
نیز به طرح های غیر کشاورزی مانند پرورش 

آبزیان اختصاص پیدا کرده است.
در ادامــه واگــذاری اراضــی، پروژه 
پرورش آبزیان گرمابی در شهرستان دورود 
از طرح های انجام شده بود که محصولاتش 
وارد بازار هم شده است.در این راستا حدود 
۴۰۰ هکتار اراضی بدون استفاده در قالب ۲۱ 
مزرعه و ایجاد اشتغال ۱۰۰ نفر برای پرورش 
ماهیان کپور اختصاص یافته بود که در قالب 

۷۰ تعاونی فعالیت دارد. در هر هکتار ۲.۵ تا ۳ 
تن عملکرد حوضچه ها است. سالانه ۱۲۵۰ 
تن محصول تولید شده که بین ۳۵۰ تا ۴۰۰ 

تن صادر می شود.
جالب است بدانید این شهرستان هیچ 
منطقه بیابانی نداشــته و ۴۵ هزار هکتار زیر 
کشــت محصولات کشــاورزی آن است. 
درود دارای ۲۵ نوع محصول باغی با ۵ هزار 
هکتار و ۱۷ نوع محصول دامی و شــیلات 
بوده و بخشی از تأمین بازار را بر عهده دارد. 
همچنیــن ۱۵۳ مزرعــه دارد که ۲۱ مزرعه 
مربوط به پرورش ماهیــان گرمابی و ۱۳۲ 
مزرعه در حوزه پرورش ماهیان ســردآبی 
احداث شده است.سالانه بالغ بر ۸ هزار تن 
انواع محصولات شیلاتی در این منطقه تولید 
شــده که بازار هدف آن کشورهای حاشیه 

خلیج فارس و به ویژه عراق است.
باغــات مثمر دو خواهــران در 

اراضی ملی
بازدید از باغــات منطقه دو خواهران 
پــروژه دیگری بود که خبرنــگاران بازدید 
داشــتند. میر دریکوند، مدیــر امور اراضی 
استان لرستان درباره باغات این منطقه گفت: 
تعداد ۵۵۹ مورد واگذاری در قالب کشــت 
گونه باغی در سطح استان با مساحت ۴۴۰۰ 
هکتار انجام شده که ۱۷۰ هکتار آن مربوط به 
کاشت زردآلو در منطقه دو خواهران است.

به گفته مدیر جهاد کشاورزی شهرستان 
درود، زردآلــو این منطقه برند بوده و میزان 
برداشت محصول در هر هکتار بین ۲۰ تا ۳۵ 
تن بوده که یکی از ظرفیت های ایجاد شــده 

در منطقه به شمار می رود.
درددل باغداران

در ادامــه بازدید از این پروژه، صاحب 
باغ زردآلو به گلایه گفت: امســال دو هزار 
هکتار باغ دچار ســرمازدگی شده و بیشتر 
درختان بــدون بار بوده و محصولات باقی 
درختان نیز به اندازه ای نیســت که هزینه ها 

را تأمین کند.

وی افزود: درختان نمی توانند بار خود 
را نگه دارند و این امر خسارت زیادی به من 

باغدار زده است.
در این منطقه بارش زیاد بوده و عموماً 
تگــرگ محصولات باغی را تهدید می کند. 
حال پرسش این است؛ این حجم مطالعه و 
ســرمایه گذاری زمانی و مالی چه ثمری در 
بخش کشاورزی و تأمین امنیت غذایی داشته 
اســت؟ در حالی که هدف گذاری درست 
انجام شده مسیر به اشتباه طی شده و تولیدات 
با شرایط جوی منطقه تهدید جدی می شود.
به نظر می رســد؛ نخســت اینکه باید 
درختانی در منطقه کاشــته شوند که هنگام 
بارش های سیل آسا، زمان گل دهی آنها نباشد 
یا از رقم هایی استفاده شود که در این منطقه با 
توجه به ویژگی های اقلیمی آن بتوانند هنگام 
بارش، بار خود را حفظ کنند. گفتنی است؛ 
در این منطقه درختان گلابی وحشی قطع و 
جای آن درختان زردآلود کاشته شده است. 
باغداران منطقه دو خواهران گلایه داشــتند 
برای کمک به امر کشاورزی در چنین مناطقی 
باید هواشناسی نقطه ای اتفاق افتد تا باغدار 
با پیش بینــی وضعیت هوای منطقه، بتواند 
پیش از سرما و بارش های سیل آسا با تدابیر 

اندیشیده شده با آن مقابله کند.
عملکرد جزیره ای سبب شده تا سازمان 
امور اراضی طرح یکپارچه سازی اراضی و 
واگــذاری اراضی دولتی به کشــاورزان را 
پیش ببرد اما عدم مدیریت ســازمان هایی 
مانند ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی این می شــود که ارقام نامناسب 
در مناطق کشــت شــده در نهایت منجر به 
شکست طرح ها شده و انتظارات را برآورده 

نکند.
تهدید جدی تغییر کاربری

تا کنون ۱۰.۹۲۷ هکتار اراضی در استان 
لرستان یکپارچه سازی شده تا منجر به بهبود 
عملکرد در واحد ســطح شــود. اما تغییر 
کاربری اراضی کشاورزی در تمام استان ها 

امنیت غذا را تهدید می کند.
مدیر امور اراضی کشــاورزی استان 
لرستان به ۱۸۹۷ مورد تغییر کاربری اراضی 
کشــاورزی اشاره کرد و گفت: سال گذشته 
بــرای ۳۰۶ مورد حکم قلــع و قمع صادر 
شــد.میردریکوند با تاکید به حفظ اراضی 
کشــاورزی تاکید کرد: در راســتای تأمین 
امنیت غذایــی باید از تغییر کاربری اراضی 
کشاورزی جلوگیری شود.وی یادآور شد: 
بیشتر اراضی کشاورزی در استان لرستان در 

سطح ۱ و ۲ بوده و کشت دیم هستند.
مشکلات بخش مکانیزاسیون

در ادامه ســید عماد شاهرخی، رئیس 
ســازمان جهاد کشاورزی اســتان لرستان 
در نشســت خبری با خبرنگاران گفت: هر 
هکتار زمین امنیت غذایی ۲۲ نفر را تأمین و 
تضمین می کند بنابراین حفظ کاربری اراضی 
کشــاورزی از اهمیت بســزایی برخوردار 
است. وی با اشاره به میزان تولید محصولات 
زراعی در این اســتان افزود: تولید گندم از 
سالانه ۱۲۳ هزار تن در ابتدا دولت سیزدهم 
با افزایش ۴ برابری به ۵۳۰ هزار تن رســیده 
است. همچنین سطح گلخانه های استان از 
۷۸ هکتار به ۱۳۰ هکتار افزایش یافته است. 
در حــوزه تولید دانه های روغنی زمین های 
زیر کشــت از ۲۲۰۰ هکتار امروز به بیش از 
۶ هزار هکتار رسیده است؛ به طوری که در 
کشــت کاملینا این استان رتبه نخست را در 

کشور دارد.
شــاهرخی با اشــاره به مشــکلات 
مکانیزاســیون بخش کشاورزی اظهار کرد: 
اگــر ادوات و تجهیزات کشــاورزی مورد 
نیاز در دسترس باشد از ۳۰ درصد ضایعات 
جلوگیری شــده و ارتقا بهره وری در واحد 
سطح محقق می شود؛ به طوری که ۷۰ درصد 
در مصرف آب جلوگیری شده و ۳۰ درصد 
تولید محصولات افزایش می یابد.وی گفت: 
به کشاورزان توصیه می شود از کمباین هایی 
استفاده کنند که معاینه فنی داشته و هد آن به 

طور دائم مورد بررســی قرار گیرد تا از هرز 
رفتن محصولات کشــاورزی جلوگیری 

شود.
جلوگیری از قاچاق آرد

در ادامه نشســت رئیس سازمان جهاد 
کشــاورزی استان لرستان با اشاره به کاهش 
مصرف آرد در استان عنوان کرد: سال گذشته 
۲۶ هــزار تن بــه ارزش ۵۰۰ میلیارد دلار 

مصرف آرد در استان لرستان کاهش یافت.
وی در در پاســخ به این پرسش که این 
حجم آرد از اســتان قاچاق می شد، گفت: 
مصرف سالانه استان ۳۰۰ هزار تن آرد بوده 
که بخشــی از آن از چرخه مصرف به بیرون 

نشأت پیدا می کرد.
گفتنی است؛ پیش از هوشمند سازی 
فــروش نان بخش زیــادی از آرد از چرخه 
تولید خارج و به کشورهای همسایه قاچاق 
می شــد که در دو سال اخیر از آمار آن کاسته 

شده است.
از تولید مرغ تا گسترش زنجیره 

ارزش آبزیان
شــاهرخی با اشاره به میزان تولید مرغ 
در استان لرســتان هم گفت: ۱۶ واحد مرغ 
گوشتی در استان فعالیت دارد که سالانه ۴۵ 
میلیون قطعه جوجه ریزی انجام می شود. از 
این تعداد ۳۰ درصد مازاد نیاز بازار اســتان 

بوده و به سایر استان ها ارسال می شود.
وی بــا بیان اینکه ۱۸ درصد اشــتغال 
استان در حوزه کشاورزی است، عنوان کرد: 
۲۳ درصد افراد در حوزه کشاورزی فعالیت 
دارند؛ اما در بخش صنایع تبدیلی و تکمیلی 

همچنان نوپا هستیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
لرستان در پایان با اشاره به طرح های آینده این 
استان اظهار کرد: در زنجیره دو محصول گل 
محمدی و آبزی پروری قرار است فعالیت ها 
گســترش پیدا کند؛ به طوری که از صفر تا 
۱۰۰ محصولات در اســتان تولید و به بهره 

برداری برسد.

یکپارچه سازی اراضی کشاورزی؛ گل یا پوچ
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